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Nejčastější argumenty zástupců spo-
lečenství vlastníků či majitelů bytů
na adresu nájemníků či podnájem-

níků, kteří včas nestihli nebo ani nechtěli
zabezpečit roh okenního rámu proti hníz-
dění jiřiček. Následuje často i ostrá ataka,
vyhrožování či dokonce nadávky, jindy ne-
chutné písemné výzvy na nástěnce ve spo-
lečných prostorách domu. Proto není divu,
že zejména slabší povahy těch, kteří navíc
nebydlí ve svém, ale v podnájmu, pak tlaku
podlehnou a hnízdo jiřiček v době hnízdění
prostě strhnou. Málokdo si však uvědomu-
je, že se tímto krokem dopustil nejenom
protizákonného a neetického jednání, ale

i docela snadno doložitelného a prokaza-
telného činu. Přesně to se odehrálo letos
u nejmenovaného partnerského páru, který
bydlel v nově pronajatém bytě ve Vejprni -
cích. Tak dlouho jim sousedé, vlastníci
a členové výboru nadávali, až jednoho
úterního večera (11. 8. 2021) hnízdo jiřiček
prostě strhli. To však nevěděli, že v hnízdě
je čerstvě vylíhlé několikadenní mládě ji -
řičky obecné a k tomu několik vajíček. Jiřičky
v  tuto dobu totiž řeší druhou hnízdní vlnu,
a tak po té první, kdy evidentně podle tru-
sem zadělaného okna a parapetu vyvedli ně-
kolik mláďat z prvního hnízdění, zasedla sa-
mice na druhou snůšku a pár se chystal na

další mláďata. V momentě kdy nájemníci
hnízdo odloupli od fasády, pochopili, co
udělali a snažili se záležitost začít řešit. 

Nejdříve jsem jim po e-mailu a SMS
zprávách dost vynadal! Podle fotografi í
a infor mací, které jsem si nechal poslat, by-
lo mládě jiřičky hodně malé. Přiznám se, že
večer kolem půl desáté jsem po opravdu
náročném dni, měsíci a vlastně celém po-
sledním čtvrtletí neměl úplně pochopení pro
skutečnost, že k sundání hnízda byli proti
své vůli donuceni. Navíc řešit věc adopcí
(přistrčení malého mláděte do jiného hnízda
jiřiček se stejně starými mláďaty) za tmy 
nejde a udělal bych v naší hnízdní kolonii

„Okamžitě strhněte to hnízdo vlaštovek z   okna! Máme novou fasádu a celé nám 
to poničí! Navíc je to v záruce, a tak ať vás ani nenapadne tam vůbec něco montovat!“

Osiřelé mládě jiřičky bylo 11. 8. přidáno 
ke dvěma starším a větším mláďatům

Prostor hnízdní kolonii jiřiček v Plzni 
poskytuje kravín v Červeném Hrádku

Při kontrole 15. 8. byla všechna mláďata v hnízdě živá a zdravá



23

jiři ček na kravínu v Červeném Hrádku víc
škody než užitku! Nakonec se mi ale jiřičky
i dle komunikace nešťastných mladých lidí
zželelo a domluvili jsme se na tom, že hned
druhý den ráno mládě přivezou. 

S adopcí jiřiček obecných máme za léta
naší činnosti poměrně bohaté zkušenosti.
Prokázaná úspěšnost u námi adoptovaných
a okroužkovaných mláďat do jiných hnízd
jiři ček dosahuje krásných 70 až 80 %, a to
u potravního specialisty krmícího svá
mláďata hmyzem je velice pěkné skóre.
Navíc máme prokázáno, že několik adopto-
vaných mláďat se na kolonii vrátilo i v násle-
dující hnízdní sezóně a s největší pravděpo-
dobností zde i hnízdilo (kontrolní odchyt
kroužkovaných ptáků na hnízdní kolonii). 

Vraťme se však k našemu mláděti a jeho
adopci. Dne 11. 8. 2021 ti mladí lidé mládě
k nám na ZSŽ Plzeň opravdu přivezli. Ihned

po jeho převzetí jsem s ním jel na naši po-
slední přístupnou a funkční hnízdní kolonii
jiřiček v Plzni v Červeném Hrádku. Zde je na
staré budově kravína několik původních
hnízd jiřiček a několik hnízd našich betono-
vých. Původní hnízda jsou však v  jasné pře-
vaze, a to co do počtu, tak i obsazenosti,
i když letos jsme po třech letech zaznamenali
obsazenost i u těch našich. Právě zde byl zlo-
mový okamžik našeho příběhu. Jediné beto-
nové hnízdo, které bylo jiřičkami obsazené,
schovávalo dvě o pár dní starší a výrazně
větší mláďata. Bylo mi hned jasné, že pokud
mám naše mládě někam přidat, tak jedině do
tohoto hnízda. Risk je zisk, anebo také pro-
hra, a tak jsem malé mládě strčil do hnízda
k těm dvěma větším. Byl jsem si dobře vědom
toho, že ho mohou výrazně starší sou rozenci
odblokovat od krmení či ho náhradní rodiče
z  hnízda prostě vystrčí. A možná, že to 

zvládne… O to více jsem byl překvapen, když
kontrola hnízda a mláďat zrealizovaná 15. 8.
2021 prokázala, že všechna mláďata v hníz-
dě jsou živá, prosperují, rostou a vypadají
zdravá! Stejného dne jsem přistrčené mládě
také okroužkoval, abych třeba za rok při
odchy tu zjistil, že adopce byla úspěšná a že
přes všechny ty původní peripetie byla mladá
jiřička nakonec zachráněna. 

Na závěr si dovolím adresovat pár slov
všem společenstvím vlastníků, majitelům
nemovitostí, projektantům, architektům
a v neposlední řadě i stavařům a stavebním
firmám. Rozumím a chápu, že zadělaná 
okna a fasáda s hnízdy jiřiček na nové či
zrekonstruované budově nejsou zrovna

žádná paráda, ale na druhou stranu tohle
je záležitost, která se dá a má řešit už
v  rámci projektové dokumentace či při
reali zaci samotné stavby. Vše jde udělat
předem a bez toho, aby se musela ná-
sledně hnízda strhávat, ničit a likvidovat
v době hnízdění! To je totiž nejenom na-
prosto nepřípustné, bezohledné a sobecké,
ale i protizákonné a jsou za to nemalé
finan ční pokuty! Za úplný vrchol drzosti
pak považuji skutečnost, že tohle vše se
děje i v případech, kdy vlastníci či realizač -
ní subjekty čerpali a uplatňovali statisí -
cové až miliónové dotace od Ministerstva
životního prostředí ČR na zateplení budov! 

Pamatujte, že jiřičky jsou nejen užitečné
a zákonem chráněné, ale navíc nosí štěstí.
A toho přece není nikdy dost!

� Karel Makoň,
DESOP Plzeň

Při kroužkování jiřiček 
asistuje Karlu Makoňovi dcera Hanička


